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XVI. Csurgói Csuszafesztivál

Napjainkban virágkorát élik 
a gasztronómiai programok 
és nyári fesztiválok. Ha június 
első hétvégéje, akkor Csurgón 
Csuszafesztivál, amit az idei 
évben tizenhatodik alkalom-
mal szerveztünk meg, és re-
kord számú látogatót vonzott 
a rendezvény. A változatos 
kulturális programok mellett 
június 4-én a főszerep ismét a 
csuszáé volt. 15 nevező csapat 
17 féle ételt készített el a két 
versenyszámban meghirde-
tett megmérettetésen, „Csu-
sza, mint köret” és „Csusza, 
mint főétel” kategóriákban. A 
főzőverseny különlegessége, 
hogy főétel kategóriában csak 
helyben készített, azaz a hely-
színen gyúrt tésztával lehetett 
indulni. Ebben a kategóriában 
a Garage Team csapata vitte 
el a fődíjat. Másodikként az 
Őszirózsa Nyugdíjas Klub csa-
pata, és harmadikként a Gaszt-
ro-sokk csapata vehette át a 
nyereményt. Köret kategóriá-

ban a Tértivevény csapata érte 
el az első helyezést, második 
az Alsoki Idősek Klubjának csa-
pata, és a harmadik helyezést 
a Porrogszentkirályi Turisztikai 
Egyesület nyerte el. Különdíjat 
kapott a horvát partnerváros-
ból Durdevacról érkezett csa-
pat, az AS-Foods csapata és a 
Hegyigazdák Egyesülete. 

A délután folyamán válto-
zatos programokkal vártuk a 
rendezvényre látogatókat, és 
a kínálat összeállításakor fi-
gyelembe vettük, hogy minden 
korosztály találja meg a számá-
ra érdekes lehetőséget. 

A legkisebbek örömére in-

teraktív gyermekprogramokat, 
ingyenes légvárat, arcfestést 
és kézműves programokat 
kínáltunk, és a legszerencsé-
sebbek még a Kaposhomoki 
Pandasarok pandájával is fo-
tózkodhattak. A színpadi prog-
ramok összeállításánál lehető-
séget kaptak a helyi kötődésű 
tehetségek és országosan is-

mert vendégeink is egyaránt. 
Kísérőprogramként kipróbál-
hatták magukat a résztvevők 
íjászatban, a városnéző kisvo-
nattal körbejárhatták a telepü-
lést, igénybe vehették a drift 
taxi szolgáltatását, megcsodál-
hatták a rendezvényre érkező 

veterán autókat, és egy igazán 
látványos motoros bemutatót 
nézhettek meg. A csillagászat 
és az égbolt szerelmesei az 
Utazó Planetárium előadása-
in merülhettek bele az égbolt 
rejtelmeibe. A rendezvényre 
kilátogatók bevásárolhattak a 
termelői piacon és ajándéktár-
gyakat vehettek a kézműves ki-

rakodóvásáron. A Helytörténeti 
Gyűjtemény múzeumi sátra 
várta a megpihenni vágyókat 
érdekes programokkal és já-
tékokkal, akárcsak a katonai 
bemutató sátor. Házi kedven-
ceink is ringbe szálltak a IX. Ku-
tyaszépségverseny keretében, 

hogy eldöntsék ki a legszebb e 
vidéken. 

Bízunk benne, hogy sikerült 
egy nagyon színes és színvona-
las programkínálatot összeállí-
tani, ami elnyerte a résztvevők 
tetszését, és minden korosz-
tály megtalálta benne a számá-
ra élményt nyújtó lehetőséget.

MÁRTON-SZŰCS BRIGITTA 

folytatás az első oldalról
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Múzeumi sátor a Csuszafesztiválon

„Ma múzeumba járni nemcsak 
élmény, hanem menő!” 
– Múzeumok Éjszakája Csurgón

Idén június elején tizen-
hatodik alkalommal rendezte 
meg a város a Csuszafesztivált, 
amelyen a Helytörténeti Gyűj-
temény is részt vett. A múze-

umi sátornál kicsik és nagyok 
egyaránt találtak maguknak 
programot. Az ovisok és kisi-
skolások a matatófalon elhe-
lyezett tárgyakon keresztül 

ismerhették meg, milyen volt a 
szőttes, a kaptafa, a pincekulcs, 
a kerámiaedény. A megszokott 
múzeumi tiltással ellentétben 
– miszerint hozzáérni tilos – itt 

szabad volt tapogatni, megfog-
ni a „műtárgyakat”. A nagyob-
bak segíthettek összeállítani 
egy menyasszony stafírungját 
(kelengyéjét), nekik kellett 
ugyanis kiválogatni a tárgyak 
közül, melyek kerülnek a tuli-
pános ládába. A felnőttek sem 
maradtak ki a játékból, őket 
egy időutazásra invitáltuk az 
1980-as évekbe: egy korabeli 
térképen kellett elhelyezniük a 
’80-as években készült fotókon 
szereplő épületeket. Az irodal-
mat kedvelőknek is készültünk, 
Csokonai Vitéz Mihály versét 
„foltozhatták meg”. Következő 
programunkon, a Múzeumok 
Éjszakáján hasonló játékokkal 
várjuk a látogatókat június 25-
én!

PETLÁNOVICS ESZTER

A koronavírusjárvány idején 
nem kerülhetett sor számos kö-
zösségi program megrendezé-
sére, így a Szent Iván napjához 
kötődő Múzeumok Éjszakája is 
elmaradt évek óta. Az országos 
program idei tematikája Újra-
gombolt hagyományok címmel, 
modern szemlélettel és eszkö-

zökkel igyekszik népszerűsíte-
ni a múzeumokat, gyűjtemé-
nyeket, kiállítóhelyeket. 

A Helytörténeti Gyűjte-
ményben 2022. június 25-én 
este különféle játékokkal va-
lósítottuk meg mindezt. A rég-
óta megszokott zseblámpás 
kiállításfelfedező mellett a 

Közvilágítási hiba 
bejelentési lehetősége

Tájékoztatjuk a Tisztelt lakosságot, hogy városunkban is 
lehetőség van a közvilágítási hibák lakossági bejelentésére a 
KOVIKA Közvilágítási hibabejelentő portálon, melynek elérhe-
tősége: 

https://kozvilhiba.hu

Kérjük, hogy aki a környezetében közvilágítási 
hibát tapasztal, éljen a lehetőséggel, vagy jelentse azt a 

82/471-388 telefon 147 –es mellékén. 

Köszönjük!

Csurgói Közös Önkormányzati Hivatal
Beruházási és Műszaki Iroda

8840. Csurgó, Széchenyi tér 2.
Telefon: 47l-388

Fax: 471-095

helytörténeti tudást bővítő tár-
sasjáték, a néprajzi tudásunkat 
fejlesztő memóriajáték, mata-
tófal és egyéb játékok várták a 
látogatókat.

PETLÁNOVICS ESZTER
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Sajtóanyag
A Nemzeti Tehetség Program keretében 2021.10.01.-2022.06.30. megvalósuló

Innovatív tanulási környezet kialakítása és komplex tehetségsegítő programok megvalósítása NTP-INOV-21-0015 
Csokonai nyomdokán „gondolkoztató tanítással” 

című projekt rendezvényeiről

2022. június 10-én kiránduláson vett részt az NTP-IN-
NOV-21-0015 projekt egyik mérföldköveként a kedvezmé-
nyezetti kör. A rendezvényt a Csokonai Vitéz Mihály Refor-
mátus Gimnázium, Általános Iskola és Kollégium szervezte 
tehetséges diákjai, a közreműködő pedagógusok  számára.

A Nemzeti Tehetség Program keretében a Csokonai nyom-
dokán „gondolkoztató tanítással” című projekt 4.000.000 
Ft támogatásban részesült.
A 2021.10.01. induló projekt Kedvezményezettje a csurgói 
Csokonai Vitéz Mihály Református Gimnázium, Általános Is-
kola és Kollégium. 

A projekt célja, hogy olyan tevékenységet folytassunk is-
kolánkban, melyben a programok által tanulóink ismeretekkel gazdagodjanak, és emellett nyitottá váljanak a kulturális kifejezés 
sokfélesége iránt. Alkossanak önkifejezően az életkori sajátosságuk szerint. Szerezzenek gyakorlatot az információ szerzésében és 
feldolgozásban, problémaérzékenység és problémamegoldó képességük erősödjön, együttműködőkké váljanak; kreativitás, önálló 
munkavégzés jellemezze munkájukat; szervezési készséget, vezetési képességet fejlesztő tevékenységet végezzenek. Lehetőséget 
teremtünk az eredetiség és a fantázia megnyilvánulására a problémamegoldás során. Fontosnak tartjuk, hogy mindezt a kreativitáson, 
az érzékenységen, logikán és érvelésen keresztül tegyék. Fontos számunkra, hogy a születő anyag továbbgondolható legyen. Adjon 
lehetőséget a tanulóknak az önirányításra, a független gondolkozásra és cselekvésre és a kommunikációs készségek fejlődésére. Kap-
janak a diákok egyénre szóló figyelmet; akár társaitól, akár a programot vezető tanártól vagy más felnőttektől. Fontos, hogy azonnal 
kézbe fogható legyen minden olyan írásos anyag, képzőművészeti alkotás, amely a témával kapcsolatos. Célunk, hogy továbbtanulásra 
kész, sokféle kompetenciaterületen megerősített diákokat neveljünk.
A program konkrét célja, vezérfonala, hogy iskolánk 230 éves fennállásának méltó módon emléket állítsunk.

A jól megérdemelt kirándulás, „Csokonai nyomdokában”

A tanév során rengeteget dolgoztunk: verseltünk, alkottunk, előadtunk, kutattunk.
Ezért pedig elnyertük jutalmunkat. Egy kirándulás június 10- én Keszthelyen, Nagykanizsán, Tihanyban, Szántódon és ettünk egy jót is 
a Csillagvár étteremben. Megnéztük a keszthelyi Festetics kastélyt és a vadászkiállítást. Sokat beszéltünk ugyebár Csokonairól, Pálóczi 
Horváth Ádámról, az ő házát meg is néztük Szántódon.
Az egész úgy kezdődött, hogy sorakoztunk és elindultunk a csodás, felcímkézett iskolabuszunkkal Nagykanizsa felé. Kicsit esett az 
eső, de kibírtuk. Diákjaink  ott előadták Csokonai egyik művét, ami nagyon jó volt, beleélték magukat a szövegbe, meg az egész olyan 
érdekes volt.
Aztán elindultunk Keszthely felé. Először a vadászkiállítást néztük meg. Az állatok nagyon élethűek voltak, és maga az egész, mintha 
ott lennének élőben az állatok. A vasúttörténeti kiállítás… Na, az volt szerintem a legjobb. Gyönyörű volt, nagyon részletes, sőt a vo-
natok még mozogtak is.
A következő állomás a Festetics kastély volt. Nekem tetszett, mert kalauzolt minket az idegenvezető. A szobák is gyönyörűek voltak, de 
akkor is a könyvtár volt a legszebb. A buszhoz menet a nagy szél ellenére meghallgattunk egy felolvasást. Irány Tihany, elindultunk a 
Tihanyi echóhoz. A kilátás csodaszép volt. Viszont a szél nagyon fújt. Fagyiztunk egy jót, sőt volt egy élőszobor is, ami sokunkat halálra 
ijesztett. Csodabuszunk felgurult a kompra, és elhajóztunk Szántódra. A kompon kiszálltunk, nagyon szép volt. Csak kár, hogy rövid 
volta hajóút. Szántódon elmentünk a Pálóczi-házához, és ott is Csokonai egyik költeményét hallhattuk.
Visszafelé megcsodáltuk Fonyódon a Balatont, és indultunk a Csillagvár étterembe. Nagyon finom volt vacsora. 
Nekem mindenesetre nagyon tetszett ez a nap. Új barátságokat kötöttem, új helyeket ismertem meg és Csokonairól is többet tudok 
már. A kemény munkának meglett a gyümölcse!
Pálfy Hanga 5. osztályos tanuló beszámolója

A projekt a Miniszterelnökség támogatásával a Nemzeti Tehetség Program keretében valósult meg.       
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Példás értékmentés és új funkció a megszépült 
Meller kastélyban 

A Meller kastély, bár egy 
épített műtárgy, de szépsége 
és sok somogyi és csurgói éle-
tében betöltött szerepe után 
neve már emlékőrző fogalom-
má is vált, ugyanis az államosí-
tás után generációk tanultak és 
dolgoztak a falai között.

A zsidó származású Meller 
Henrik(1865-1935) 1908-ban 
Vasvárról költözött Csurgóra, 
a csurgói Festetics birtokok 
4000 holdjának bérlőjeként. 
Még ebben Weis Oscar Jakab 
építész tervei alapján egy kis 
kastély építkezésébe kezdett. 
A kastély stílusa eklektikus, 
főként szecessziós elemekkel 
díszítve.

A kastély építtető Meller 
Henrik 1935. november 9-én, 
71 éves korában hunyt el, ha-
lála utána özvegye, Meller 
Henrikné Strakosch Marianna a 
kastély részleges bérbeadásá-
ból tartotta fenn az építményt.

Fia, a jogot végzett Dr. Mel-
ler János Barcsra került, ahol 
szintén gazdálkodott. Meg-
nősült, majd két gyermeke szü-
letett. A zsidó deportálásokkal 
feleségét, gyermekeit és édes-
anyját is kivégezték. 

Dr. Meller János munkaszol-
gálatra a Szovjetunióba hurcol-
ták, ahonnan a szerencsésen 
hazatért, majd 1948-ban Buda-
pestre költözött, ahol utód nél-
kül 1953-ban, 48 éves korában 
hunyt el. 

Az 1948-ban a város tulaj-
donába kerülő Meller kastély 
az elmúlt évtizedek alatt már 
átmenetileg számtalan intéz-
ménynek helyet adott. Működ-
tek itt különböző iskolák és hi-
vatalok is.

Tamás István és Tamásné 
Vaskó Lilla Orsolya 2019–ben 
vásárolta meg az épületet, 
szálláshely, panzió kialakítása 
céljából. A fiatal csurgói vállal-
kozók mertek nagyot álmodni, 

és a kacatokkal telezsúfolt, ro-
mos parkú épületbe megtalál-
ták a még meglévő és megőr-
zendő értékeket, és belelátták 
a megvalósítandó szépet is.

A minden eredeti, külső és 
belsőépítészeti elemet gondo-
san megőrző felújítás közel két 
évet vett igénybe. A renoválás-
hoz a csiszolások, vakolások 
alkalmából a mélyről előkerülő 
burkolati és falfestési színeket 
használták fel. Az eredeti bú-
torzat felkutatásával egyetlen, 
a Meller család által használt 
szecessziós tálalószekrényt si-
került visszavásárolni. A meg-

A megújult kastély

A mai tulajdonosok az egykori lakók képei mellett
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újult berendezéshez azonban 
továbbra is igyekeztek az épü-
let stílúsához illő szecessziós, 
barokk és art deco bútorokat 
vásárolni.

Jelenleg egy nagy és impo-

záns fogadótér, étkező, vala-
mint 6 fürdővel ellátott szoba, 
16 férőhellyel várja a vendé-
geket. A vintage, barokk és 
modern stílúsú szobák közül 
választó betérők kényelméről 

további wellness funkciók, inf-
raszauna, masszás és pedikür is 
gondoskodnak. 

A belső terek mellett megú-
jult a külső homlokzat és a park 
is. Az eredeti, felújított terasz 
elemekhez illeszkedő kerítés 
és udvari bútorok, valamint 
közel 100 új fa, bokor és virág 
került kihelyezésre.

A megszépült építmény ava-
tóünnepségére 2022. júniús 
3-án került sor. A szűk körben 
tartott rendezvényt megtisz-
telte jelenlétével Szászfalvi 
László országgyűlési képviselő 
és Füstös János Csurgó polgár-
mestere is. 

Elsőként Füstös János örö-
mét fejezte ki, hogy egy válla-
kozó fantáziát és lehetőséget 
látott a városunkban, és ezál-
tal egy újabb, szép és hasznos 
funkcióval ellátott, felújított 
épülettel bővült a város túrisz-
tikai kínálatainak és lehetősé-
geinek a száma.

Szászfalvi László gratulált 
a felújításhoz, majd kiemel-
te, hogy egy álom, döntés, hit, 
reménység, kitartás és meg-
valósítás folyamatainak ered-
ményeit láthatjuk, melyek csak 

nagyon sok munkával jöhettek 
létre. Majd jókívánságait kife-
jezve, sok sikert kívánt a továb-
bi álmok megvalósításához is.

Tamás István tulajdonos el-

mondása szerint a kastély fel-
újítási munkálati még koránt-
sem értek véget. Első ütemben 
most a földszint újult meg, 
másodikként az emeleti szobák 
renoválását tervezik, harmadik 
fázisban pedig az alagsori he-
lyiségek multifunkciós welness 
részleggé átalakítását szeret-
nék megvalósítani.

A Meller család emékezeté-
nek megőrzésére folyamatosak 
a család életének, történeté-
nek adatgyűjtései is. A felújí-
tott kastély avatójára hosszas 
keresgélés után sikerült Meller 
Henrikről és a fiáról, Dr. Meller 
Jánosról is egy-egy fotót felku-
tatni.

A Meller kastély elnevezés 
megőrzése, a példás értékmen-
tés és az élő funkció garancia 
arra, hogy a tragikus sorsot ért 
Meller család neve és egyko-
ri otthona új funkciót találva 
szolgálja a Csurgóra látogató 
betérőket.

VARGÁNÉ HEGEDŰS MAGDOLNA

Megszépültek az udvari terek részletei is

Dr. Meller János (1905-1953)

Meller Henrik (1865-1935)
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Csurgói fúvószenekar köszöntötte a haimhauseni 
jeles évfordulót 

Csurgó testvérvárosa, a Né-
metországbeli Haimhausen 
2022. május utolsó hétvégéjén 
ünnepelte első írásos említé-
sének 1250. évfordulóját. Ez 
a mindössze közel 6000 lelket 
számláló, München közeli tele-
pülés meginvitálta testvérte-
lepüléseit, barátait a központi 
ünnepség rendezvényeire.

A két város kapcsolta több 
évvel ezelőttre nyúlik vissza, 
mikor is az akkori polgármester 
Torsten Wende, a CSU, a Christ-
lich-Soziale Union in Bayern, 
azaz a Bajor Keresztényszoci-
ális Unió politikusa felfigyelt 
a magyar, szintén CSU-val kez-
dődő Csurgó nevű településre. 
Az érdeklődésből találkozás, 
majd barátság lett, és az elmúlt 
évek alatt is rendszeresen egy-
máshoz látogattak és együtt 
ünnepeltek a két település kül-
döttségei.

A Füstös János polgármester 
által vezetett csurgói delegáci-
óban a hivatalos személyeken 
túl a Fehérvári József Fúvó-
szenekar is meghívást kapott a 
rendezvényre. A Haimhauseni 
évfordulós ünnepi események 
keretében, május 28-án került 
sor a zenekar egy órás előa-
dására, mellyel a városvezetés 
által meghívott idősek vendég-
látása alatt fúvós zenével szó-
rakoztatták a jelenlévőket.

Torsten Wende volt alpol-
gármester irányításával dél-
utánra autóbuszos kirándu-
láson vettünk részt a közeli 
Dachauba, ahol a város neve-
zetességei mellett megtekint-
hettük a hírhedet dachaui kon-
centrációs tábort is.

Rövid ottlétünk alatt he-
lyi vendéglátóink mindvégig 
figyelmességükkel és ven-
dégszeretetükkel tüntettek ki 
bennünket. Megható volt látni, 
hogy a bajorok mily nagy tiszte-
lettel ápolják hagyományaikat. 

A kisgyermekektől a legidőseb-
bekig mindenki viseli a női ha-
gyományos „dirndli’, valamint 
a férfi „lederhosen” népi dara-
bokat, a hozzájuk illő organikus 
kiegészítő elemekkel. Étkezési 
és vendéglátási szokásaikban 
szintén jelen vannak az olyan 
népi ételek, mint az obatdza, 
a bajor sajtkrém, a weiswurst, 
a fehérkolbász, a mézesmustár 

valamint a bayerische brezn, a 
bajor sörperec is, nem beszélve 
a hatalmas korsókban felszol-
gált bajor sörről.

Vasárnap, 29-én került sor 
az ünnepélyes városi felvo-
nulásra, ahol a város meghí-
vott vendégei, valamint civil 
szervezetei, közösségei és 
egyesületei díszünneplőben, 
ágyúszóval kísérve vonultak 

végig a városon, miközben há-
laadó koszorúkat helyeztek el 
a hősi emlékmű, a templom és 
a bajor emlékmű talapzatán. 
A rendezvény a haimhauseni 
Sigmund von Haimhausen báró 
által építetett kastély udvarán, 
szabadtéren celebrált ünnepi 
szentmisével zárult.

A központi ünnepség után 
adódott alkalom Csurgó Vá-
ros ajándékainak az átadásá-
ra. Füstös János polgármester 
több ajándékcsomag mellett 
egy bársonykötéses, graví-
rozott feliratos, ezüstszínű 
emléktáblát nyújtott át Peter 
Felbermeier haimhauseni pol-
gármesternek, rajta az évfor-
dulóhoz kapcsolódó német és 
magyar nyelvű feliratokkal.

A csurgói delegáciő haza-
utazásakor mindkétfél a to-
vábbi barátság erősítésének 
fontosságával, és a jövőbeni 
találkozások lehetőségeinek 
keresésével zárta le a látoga-
tást.

VARGÁNÉ HEGEDŰS MAGDOLNA

Vendégek és vendéglátók a megérkezés perceiben

Peter Felbermeier, haimhauseni, Füstös János csurgói 
polgármesterek és Claudia Kops haimhauseni alpolgármester 

asszony az emlékplakett átadásakor
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Hagyományőrzés és jó hangulat 25 éven át 

Vidám csevegés hangja töl-
tötte be az iharosi kultúrház 
udvarát június 18-ának dél-
utánján. A Hagyományőrző 
Hangulat Klub nevéhez mél-
tóan jó hangulatban ide várta 
vendégeit a fennállásának 25 
éves jubileumát köszöntő ün-
nepségre. 

A rendezvényt jelenlétével 
és köszöntésével megtisztelte 
többek között Szászfalvi Lász-
ló országgyűlési képviselő, 
Dr. Gyenesei István, a Somogy 
Megyei Közgyűlés volt elnöke 
és Horváth Győző iharosi pol-
gármester is. Az eseményen 
továbbá jelen voltak és az al-
kalomhoz gratuláltak még a 
különböző civil szervezetek, 
szövetségek vezetői, a klub 
szponorai, valamint a térség 
több nyugdíjas klubjának kül-
döttei is. 

A rendezvény keretében a 
Somogy Megyei Nyugdíjasok 
Szövetségének képviselője a 
25 éve működő civil szervezet 
által végzett munka elimeré-
seként Kovács Lajos emlék-
plakettet adományozott a klub 
tagságának.

A hivatalos rész és a köszön-
tők után kulturális program, 
vacsora, születésnapi tortasze-
gés, tombola és bál szórakoz-
tatta a szépszámban jelenlévő 
résztvevőket. 

Hegedüs Jánosné klubveze-

tő az elmúlt 25 év összefogla-
lójából kiemelte, hogy ez a ma 
ünneplő kis közösség negyed 
százada azért jött létre és mű-
ködhetett ennyi év át, mert az 
alapítók azt gondolták, hogy 
egy közösséghez szeretnének 
tartozni és egymásnak és kö-
zönségüknek is jókedvet, kel-
lemes perceket, szép progra-
mokat tudjanak adni. 

Az elöttük álló jövőre vo-

natkozóan pedig klubtársaival 
egyetértésben így nyilatkozott: 

Mi, főként már nyugdíjas ta-
gok jelenlétünkkel és életünk-
kel szeretnénk bizonyítani, 
hogy a gyermekeit már fölne-
velt, unokáknak örülő generá-
ciónak is vannak még céljai: a 
magyarság hagyományainak, 
népi kultúrájának életben tar-
tás mellett az együttlét, a ta-
pasztalatok átadásának az igé-

nye, és az életben mindennap 
megtalált öröm képességének 
a megtartása és átadása. 

A terveink megvalósításá-
hoz pedig továbbra is igyek-
szünk megőrizni, nevünkhöz 
méltóan a jó hangulatunkat, 
testi-lelki egészségünket, hogy 
ezentúl is szívvel-lélekkel tud-
juk szórakoztatni kedves kö-
zönségünket!

VARGÁNÉ HEGEDŰS MAGDOLNA

A Hagyományőrző Hangulat Klub tagsága, középen Hegedűs Jánosné klubvezetővel

Egy kisfalu nagy napjai

Darvaspuszta, ez a mind-
össze 10 lakott házból álló és 
40 lelket számláló, Kaszóhoz 
tartozó kisközség két nagy ün-
nepet is ült az elmúlt őszi és 
tavaszi időszak folyamán. Az 
egykor itt élt és tanult öregdi-
ákok fogtak össze Varga István 
nyugdíjas gépészmérnök irá-
nyításával, hogy a múlt meg-
őrzésére emléktáblákat állítsa-

nak a településen.
Elsőként 2021. október 30-

án, a megújult kápolna avatá-
sával egyidőben került sor az 
egykori iskola falán, a falu va-
laha volt tanítóinak nevét meg-
örökítő, közadakozásból finan-
szírozott emléktábla avatására.

Az iskola és a kápolna, me-
lyet a környék birtokosa Ho-
henlohe herceg alakítatott át, 

évtizedekig egy épületben mű-
ködőtt. Ezen helyen az iskolai 
tanítás 1914. október 4-én in-
dult el, amely fennállásának 65 
éve alatt 9 tanító szolgált itt.

A nagy számban jelenlévő 
öregdiákok mellett az ünnep-
séget megtisztelte jelenlétével 
Bíró Norbert, Somogy Megyei 
Közgyűlés elnöke, és Szászfalvi 
László, a térség országgyűlési 

képviselője is.
A két világháború katonai és 

civil áldozatainak nevét meg-
örökítő emléktáblát 2022. má-
jus 28-án katonai tiszteletadás 
mellett avatták fel, szintén a 
felújított kápolna oldalfalán. A 
4 első, és a 11 második világhá-
borúban életét vesztett darva-
si lakos emlékezetére készült 
tábla elkészíttetése többek 
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anyagi összefogásával valósult 
meg. Szászfalvi László, Claes-

sens Christophe, Kaszó Zrt., 
Kaszó-Darvas Önkormányzata, 

Öregdiákok, és civilek áltak a jó 
ügy mellé, hogy Darvaspuszta 
egykor volt áldozatainak neve 
ezen a módon is megőrződjék 
a késő utódok számára.

A táblaállítás fontosságát 
ünnepi beszédében Szász-
falvi László így emelte ki: Az 
emléktábla, az emlékezés ösz-
szekapcsol múltat, jelent és 
jövőt. Embereket, családokat, 
rokonokat, barátokat, telepü-
lési közösségeket, nemzetet és 
emberiséget.

Varga István, az Öregdiá-
kok csoportjának létrehívója, a 
táblák állításának fő mentora a 
mai napig szerettel emlékszik 
egykori szülőfalujára. 

Itt születtem, ide jártam 8 
osztályt iskolába, - nyilatkozta 

az egykori diák, - és az itteni 
tanító volt az, aki felnyitotta a 
szememet a nagyvilágra, neki 
köszönhetem, hogy édesapám 
beiratott a csurgói gimnázi-
umba. Innét kaptam meg a to-
vábbtanulás esélyét, így indult 
el az életpályám, hogy egye-
temet végezve gépészmérnök 
váljék belőlem.

Az emléktáblák megálmodói 
és megvalósítói bíznak abban, 
hogy ez a kis falu még soká-
ig élni fog, és a darvaspusztai 
emléktáblák előtt megállva, 
egykori tanítókra, hősökre em-
lékezve még sokak gondolhat-
ják hasonlóan, Petőfi soraival 
élve: „Itt születtem én ezen a 
tájon…”

VARGÁNÉ HEGEDŰS MAGDOLNA

Puskalövés és katonai tiszteletadás a hősök emléktáblája előtt

Kaslik Edit Emlékére Alapítványi 
Ösztöndíj Pályázati Kiírása 2022.

Kaslik Józsefné 2005-ben ösztöndíjat 
alapított tragikusan elhunyt lánya Kaslik 
Edit emlékére.

Az ösztöndíj azzal a szándékkal jött lét-
re, hogy támogassa az adott évben érettsé-
gizett, és felsőoktatási intézménybe felvé-
telt nyert, valamely területen tehetséges 
fiatal célbajutását.

Az alapító szándéka szerint az ösztöndí-
jat olyan tanuló nyerheti el, aki az eredmé-
nyes középiskolai tanulmányai mellett, va-
lamely szaktárgy (szaktárgyak) területén 
tanulmányi versenyt nyert valamely mű-
vészeti ágban kiemelkedően tehetséges, 
vagy valamely sportágban már bizonyítot-
ta szorgalmát, kitartását és állandó lakó-
helye Csurgón van. E szempontok mellett, 

a tanuló szociális körülményei is szerepet 
játszanak az ösztöndíj odaítélésekor.

Az ösztöndíj az első diploma megszer-
zéséig, illetve a mesterképzés idejére jár, 
amennyiben a hallgató minimum 3-as 
tanulmányi eredményt elér. Az ösztöndíj 
havi összege a tanulmányi félév sikeresen 
teljesítése esetén:

1. 3,0-3,49 tanulmányi átlag esetén 10 
000Ft.

2. 3,5-4,49 tanulmányi átlag esetén 20 
000Ft.

3. 4,5 tanulmányi átlag felett 30 000Ft.

A pályázatnak 
tartalmaznia kell

1. A tanuló adatait:
- A tanuló kézzel írt önéletrajzát
- Középiskolai tanulmányi eredményét, 

az érettségi eredményét
- Tanulmányi verseny (versenyek), mű-

vészeti téren elért eredmények és a sport 
terén elért eredményeket (ha van)

2. A felsőfokú intézmény nevét (kar, 
szak) – ahol a tanulmányait elkezdi

3. A középiskolai osztályfőnök által írt 
jellemzés

4. A középiskola igazgatójának indoklá-
sát.

5. A család szociális helyzetének igazo-
lását

6. Igazolást arról, hogy állandó lakása 
Csurgón van

(Pályázati űrlap letölthető a www.csur-
go.hu honlapról, vagy kapható a Csurgói 
Közös Önkormányzati Hivatal portáján.)

A pályázat beadási határideje: 2022. 
szeptember 1. 12 óra

A pályázatot személyesen vagy postai 
úton a Csurgói Közös Önkormányzati Hi-
vatal, 8840 Csurgó, Széchenyi tér 2. címre 
kell eljuttatni.

A beérkezett pályázatokból a Kaslik 
Alapítvány a Tehetséges Gyermekekért 
Kuratóriuma választja ki a támogatásra ér-
demes tanulót, akivel, mint adományozó 
szerződést köt.

Az ösztöndíj átadására az Őszi Fesztivál 
alkalmával, ünnepélyes keretek között ke-
rül sor.

Eger / Csurgó 2022. május 16.

Szőkéné Komenczi Anikó sk.
Kaslik Alapítvány a 

Tehetséges Gyermekekért
Kuratórium elnök

CSURGO.HU
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Milyen volt a gyerekkorod?
- Nagyon szép gyerekkorom 
volt Porrogszentkirályon. Sze-
rencsésnek mondhatom ma-
gam, mert mi az utolsó generá-
ció voltunk, akit még Gerencsér 
Annus néni a bábaasszony se-
gített világra. A születésem a 
családunknak is nagy örömet 
okozott, mert nekem két bá-
tyám koraszülöttként elha-
lálozott. A nővérem élete is 
veszélyben forgott. Sajnos a 

tudomány akkor még nem volt 
olyan fejlett. Gyerekkorunkban 
végig játszottuk az életünket. A 
tél az igazi tél volt, de mi akkor 
is kint voltunk, reggeltől estig 
szánkáztunk, síeltünk. Az ál-
talános iskolát Porrogszentki-
rályon végeztem. A sporttal is 
itt ismerkedtem meg. Egyrészt 
édesapámtól, mert kiválóan 
sakkozott, már kiskorunkban 
megtanította a lépéseket, ren-
geteget játszottunk vele és a 

nővéremmel. Az első sportsi-
keremet negyedik osztályos 
koromban értem el. Én a kisdo-
bosok között, a nővérem pedig 
az úttörők között. Sose felejtem 
el hányan állták körül a táb-
lámat, amikor versenyeztem. 
Emlékszem, egy kedves ember 
végigcirógatta a fejemet, csak 
később tudtam meg, hogy a 
Brusi bácsinak becézett ember 
Gál Ambrus, a csurgói gimnázi-
um igazgatója volt. Mikor ha-

todikas lettem, összevonták a 
csurgói és a nagyatádi járást, 
akkor is bejutottam a döntő-
be. Egy Mihovecz nevezetű 
gyerekkel játszottam, az előző 
évben hatodik lett az országos 
döntőben, az apja is nagy sak-
kmester volt. A játszma végén 
egylépéses mattja volt neki is 
és nekem is, ő következett, és 
ha meglátja a helyes lépést, ő 
nyer. A nagy izgalmak közepet-
te egyszer csak elment az áram, 
át kellett menni egy másik te-
rembe. Senki nem beszélhetett 
senkivel. Szerencsére a fiú nem 
a jó lépést választotta, így én 
nyertem. Később a verseny-
szerű sakkozást befejeztem, 
de a szentkirályi kocsmában 
láda sörben fogadtak az ide-
genekkel szemben rám. Sorra 
nyertem a láda söröket a népes 
társaságnak. Hetedikes korom-
ban elkezdtem pingpongozni. 
Kikönyörögtük a Kultúrház kul-
csát, ahol volt egy lerobbant 
asztal. Lakatos Gyuszi barátom, 
akkor került el Kaposvárra, ahol 
sokat játszott Péter Aladárral, 
aki akkor már NBI-es pingpon-
gozó volt. Sokat tanult tőle, és 
a tudását megosztotta velünk. 
Rengeteget gyakoroltunk és 
úgy felfejlődtünk, hogy három 
év múlva az első csapatverse-
nyünket Csurgón megnyertük. 
A „szentkirályi aranycsapat”, 
Lakatos – Horváth – Kovács. 

Szeretett iskolájában, a volt Gyékényesi Általános Iskolában találkoztunk. Ahogy körbevezetett, 
csillogó szemekkel, fiatalos lendülettel - ami egyébként is jellemző a szálfatermetű, mosolygós, 
bongó hangú tanáremberre – osztotta meg velem élete történetét. Azokat a sikereket, amelye-

ket a tornaterem falai között estek meg. Egy fiúról, aki nem is gondolta, hogy egyszer nagybetűs 
PEDAGÓGUS lesz. Beszélgetésünket egy másik helyen fejeztük be, ahol igazán önmaga lehet. „A 
szíve csücske”. Így nevezi a hegyet. Horváth Sándor több évtizedes pedagóguspályája, valamint 
a csurgói és Csurgó környéki közösségi és sportéletben vállalt szerepe elismeréseként a Magyar 
Bronz Érdemkereszt kitüntetést vehetett át március 11-én a budapesti Vigadóban. Élmény volt 

számomra minden perc, amit vele tölthettem.  

Az sokoldalú testnevelő, aki a nyugdíjas 
éveiben sem fog unatkozni 
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Ismeretlenül vertük meg a már 
nagynevű települések csapa-
tait. Később aztán rengeteg 
győzelmet, érmet szereztünk. 
Volt egy nagy lehetőségem is. 
Egyéniben megnyertem a Fa-
lusi Dolgozók Spartakiádját. 
A verseny Kaposváron zajlott, 
majd az országost Miskolcon 
rendezték meg. Legnagyobb 
szerencsétlenségemre nem 
tudtam ezen a versenyen részt 
venni, mert egy küldöttséggel 
Moszkvába kellett mennem. 
Az akkori második helyezett 
- akit én megvertem - ment 
helyettem erre a versenyre, a 
hatodik helyen végzett. Saj-
náltam, mert Berczik Zoltán az 
akkori válogatott edző pedig 
ott volt és tehetségekre vadá-
szott. De így is bekerültem a 
megyei válogatottba, elvittek 
edzőtáborba Fonyódra, a leg-
tehetségesebb 12 gyerek közé. 
A társaim már két-három éve 
edzővel edzettek, de ott is csak 
egy gyerek tudott megverni. 
Otthon is megkerestek a szak-
emberek. Egyszer egy fekete 
autó állt meg a házunk előtt, 
engem és a szüleimet keres-
ték. Kaposvárról jöttek azzal a 
szándékkal, hogy leigazoljanak 
a Kaposvári Vasas NBI-es csa-
patába. Még a bizonyítványo-
mat is elkérték és miután látták 
a kitűnő eredményeimet, azt 
mondták a szüleimnek, hogy 
abba a kaposvári iskolába me-
hetek tanulni, amelyikbe csak 
szeretnék. De édesapám nem 
engedett. „Hogyan? – kérdezte 
– hát itt van a rengeteg jószág, 
a háztáji, a lányom is most 
ment el Sopronba, nem lesz se-
gítségem…”

Bánod, hogy nem engedtek el?
- Igen, én nagyon bánom! Mert, 
ahogy ismertem magam, ha 
nyolc órát kellett volna vért 
izzadnom azért, hogy ered-
ményes legyek, én megtettem 
volna. És tudom, hogy a tehet-
ségem megvolt ehhez a sport-

ághoz. Mai napig is szívesen 
játszok. A pingpong versenyek 
során sok barátság is született. 
Így ismerkedtem meg a so-
mogysárdi testnevelő tanárral, 
Nagy Ferenccel is, aki NBI-es 
sportoló volt. 

A középiskolát a csurgói gim-
náziumban végezted?
- Hát abban az időben oda ve-
zetett az út a környékről. 

A szüleid a tanulás ellen nem 
tiltakoztak?
- Nem, ebben mindig támogat-
tak. Tudták, hogy közel van, ha 
délután haza érek, mindenben 
tudok segíteni nekik. Tele volt 
az istálló. Egy pár ló, tehenek, 
kisbikák…abban az időben 
az természetes volt egy kis-
gyereknek, hogy segít a szü-
lőknek. Mert az én szüleim is 
dolgoztak. Édesapám kocsis 
volt tizenhárom évig. Reggel 
befogott fél négykor és este 
fél tízkor ért haza. Édesanyám 
háztartásbeli volt, de mint TSZ 
tag ment nyugdíjba. Nagyon jó 
szándékú, nagyon jó humorú 
asszony volt. Okos is. Bár csak 
hat osztályt végeztek akkor, 
bizonyítványa mindig tiszta 
dicséretesből állt ki. Tőle ren-
geteg magyar nótát tanultam. 
És a nagypapámtól. Ő harcolt 
a világháborúban, megélte a 

poklot, de szerencsére hazajött 
a Don-kanyarból. 

Hogyan emlékszel vissza a 
gimnáziumi évekre?
- Nagyon jól éreztem magam, 
az osztálytársaimmal a mai 
napig évente összejárunk. Hol 
máshol, mint nálam, a „Sa-
ca-Napok” alkalmával. Sajnos 
sokan elmentek már közülünk, 
ezt nagyon nehezen éljük meg. 

Nyáron mindig dolgoztam. Még 
a TSZ-ben is. Édesapámnak is 
szereztem munkaegységeket. 
A nyárból legalább 30-35 nap 
munkával telt. De édesapám 
ezt a pénzt soha nem vette el 
tőlem, elmentünk belőle a Ba-
latonra. Hála Istennek ezt meg-
engedhettük magunknak. 

Milyen pályára készültél? 
- Igazából jogász szerettem 
volna lenni. Jártam előkészítő-
re, egyetemistákkal leveleztem 
és nyaranta két hetet intenzív 
tanulással töltöttem bentlaká-
sos táborban. Magyar és a tör-
ténelem volt a kedvenc tantár-
gyam. Felvételiztem, de sajnos 
nem sikerült. Azt gondolom, 
hogy ez igazán a középiskolá-
ból magammal vitt pontokon 
múlott. A felvételin ugyanis ki-
válót nyújtottam. Nekem 15, és 
fél pontom volt. 16 pont volt a 

ponthatár. 

Ez már a második olyan pont 
az életedben, ami teljesen 
másfelé terelt volna. 
- Igen, ha az életem másként 
alakul most ügyvéd, vagy ép-
pen élsportoló lehetnék, de 
amit a pedagóguspályán elér-
tem azt sehol máshol nem kap-
tam volna meg. Amit én a volt 
tanítványaimtól visszakapok, 
tiszteletben, megszólításban, 
becsületben, hálában, azt se-
hol nem kaptam volna. Megfi-
zethetetlen az az érzés, amikor 
a dobogón álltunk egy-egy csa-
pattal, ahogy az érmet a nya-
kunkba akasztották. Soha nem 
kerültem volna abba a miliőbe, 
amiért tudom, hogy érdemes 
volt élni és dolgozni. Ha a mos-
tani eszemmel végiggondolom 
az életemet, akkor nem bántam 
meg semmit. 

A jogi pályára tehát nem vet-
tek fel. Mit csináltál ezután?
- Egy évig a Gyékényesi TSZ-
ben dolgoztam. Majd újra meg-
próbáltam a jogot, de a vitt 
pontok a megemelkedett pont-
határ miatt esélyem sem volt.  

Hogy lettél pedagógus?
- A csurgói hegyben volt egy 
szomszédom, aki a vasútnál 
dolgozott és mindig hívott, 
hogy menjek én is oda. Hajlot-
tam is rá, hogy lemegyek, meg 
is beszéltünk az állomásfőnök-
kel és a személyi ügyessel egy 
találkozót egy hétfői napon. 
De a sors közbeszólt. A volt 
osztályfőnököm, Varga Erzsi, 
akit nagyon nagyra becsültem, 
vasárnap megjelent nálunk és 
felkért a megüresedett testne-
velői állásra. Nagy dilemmába 
kerültem, de az ajánlat mellett 
szólt, hogy én örök életemben 
sportoltam, futballoztam, ké-
zilabdáztam, meg a gimnázi-
umban kosaraztam is. Hétfőn 
aztán utaztam a megbeszélt ta-
lálkozóra, de az utolsó pillanat-
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ban a gyékényesi buszmegál-
lóban leszálltam. Bejöttem ide 
az iskolába, ahol már várt az 
igazgató. Így a vasúti pályát a 
pedagógus pályára cseréltem. 

Ennek gondolom voltak felté-
telei.
- Igen, testnevelő tanárnak vet-
tek fel, és mivel nekem nem 
volt meg a képesítésem, je-
lentkeznem kellett a főiskolá-
ra. Igen ám, de gimnáziumban 
erre nem készültem fel, így fel-
készítőre kellett járnom Mendli 
Lászlóhoz és Iglói Lászlóhoz. A 
nulláról kellett kezdenem, de 
parasztgyerek voltam, szívós 
voltam és volt bennem kitar-
tás, így eljutottam olyan szint-
re, hogy felvettek. Népművelés 
–testnevelés szakra.

Levelezőn végezted el a főis-
kolát?
- Igen, Szombathelyen és mel-
lette dolgoztam az iskolában. A 
tizenhat felvett tanulóból csak 
ketten végeztünk. 

Emellett edzői végzettséged 
is van.
- A főiskola alatt megszerez-
tem a segédedzői oklevelet 
labdarúgásból. Majd később a 
Bozsik- Program edzői munká-
jához szükséges előírásoknak 
megfelelően megszereztem az 
UEFA D-licenszet. 

Hány évig tanítottál Gyéké-
nyesen? 
- 31 évig. Öt osztályt vittem vé-
gig, mint osztályfőnök ötödik-
től nyolcadikig. Az utolsó osz-
tályommal már nem tudtunk 
elballagni, mert bekerültek 
Csurgóra. A ballagásra termé-
szetesen meghívtak engem is. 

Amikor oda kerültem egy 
kis sufniban volt a szertár, volt 
egy szakadt kézilabda, meg egy 
foci, három ugrókötél, egy me-
dicin labda. Eldöntöttem, ezen 
változtatok. Akkor még műkö-
dött a TSZ, jártak almát szedni 
napszámba. Társadalmi munká-
ban két szombaton beszervez-
tük a szülőket, almát szedni. 

Meglepő módon nagyon sokan 
eljöttek. Huszonötezer forint 
jött össze, ami akkor nagy szó 
volt, hiszen én ezerkétszáz fo-
rintot kerestem. Természete-
sen sportszereket vásároltunk 
belőle. Aztán következett a pá-
lya. Szintén társadalmi munká-
ban betonoztunk le nyolcszáz-
negyven négyzetmétert, és arra 
került rá a hat centis aszfalt. 
Elkészült a futópálya, a távol-
ugró hely is. A nyújtó helyét is 
én betonoztam. Csináltunk egy 
teniszpályát, súlylökő helyet, 
röplabda pályát is. Igyekeztünk 
minden lehetőséget kihasznál-
ni. A közeli focipályára jártunk 
át edzéseket tartani. Lépcsőről 
lépcsőre építkeztünk. 

A tornaterem előterének fala 
telis-tele újságcikkekkel, fo-
tókkal a sikeres munkáról. 
Mint egy kis múzeum. Egy test-
nevelő tanár élete képekben. 
- Igen, igyekeztem minden új-
ságcikket, fotót megmenteni 
az utókornak. Nagyon sok ren-
dezvényen vettünk részt, de mi 
is szerveztünk kupákat labda-
rúgásban és kézilabdázásban. 
Legszebb eredményünk az 
országos 2. helyezés a Szabad-
föld Kupán, de nagy siker volt 
a Csurgón edzőtáborozó MTK 
utánpótláscsapatának megve-
rése 6:3-ra. Előtte ez a csapat 
Ausztriában egy tornát veret-
lenül nyert. A mérkőzés után az 
egyik MTK-s szülő a következő-
ket mondta: „Grazba megnyer-
tük a tornát, a zsíroskenyeres 
parasztok meg elvertek ben-
nünket.” Mi ezt nagy büszke-
séggel fogadtuk. De kézilabda 
fronton is értünk el sikereket, 
hiszen volt olyan év, amikor a 
csurgói Eötvös –Kupán 41 csa-
patból 2. helyen végeztünk. 

Ahogy jöttünk ki az iskolából 
mutattál három tölgyfát. El-
mesélnéd a történetüket?
- Persze. Az ötlet egyébként 
a porrogszentkirályi időkből 
jött.  Az Öregtölgy Vendégház-
nál álló tölgyfát is mi ültettük, 
1971-ben Horváth János tanár 

bácsi irányításával. Ötvenhá-
rom éves. Az első fát itt az is-
kola kertjében akkor ültettem, 
amikor szó volt róla, hogy az 
iskolát bezárják. Én megéltem 
már a szentkirályi iskola meg-
szűnését is, az is felkavart, 
érzelmileg nagy hatással volt 

rám. Úgy gondoltam, hogy a 
tölgyfa az egy olyan jelkép, 
amely évszázadokon keresztül, 
ahogy erősödik, mutatja magát, 
akár több száz évig is demonst-
rálhatja az erőt és a jövőbe ve-
tett hitet. A másodikat akkor, 
amikor tényleg bezárták az is-
kolát. Azzal a gondolattal ültet-
tem el, hogy egyszer majd még 
felverheti a gyerekzsivaj azt 
a csendet. A harmadik tölgyet 
Trianon 100 éves jubileumának 
alkalmából ültettük. A Nótakör-
rel készítettünk a tölgy mellett 
egy megemlékező videót.

Ez neked nagyon fájdalmas 
pont az életedben.
- Igen, mert tejfölös szájú gye-
rekként kerültem ide, tulajdon-
képpen itt cseperedtem én is 
fel, és meghatározta az egész 
életemet. Itt alkottam a leg-
többet, tehát igazándiból bár-
hova nézek, a kezem munkáját 
dicséri. 

Vannak fájó emlékeid is?
- Igen, bennem is vannak „tüs-
kék”, amelyek azóta is szúrnak, 
és én is hoztam rossz döntése-
ket, amiért hibáztatom magam. 
Talán ha 1986-ban igent mon-

dok a felkínált vezetői állásra, 
a gyékényesi iskola sorsa is 
egészen másként alakul. Érzé-
kenyen érintett és ma is bánt, 
a pedagógus-telekvásárlással 
kapcsolatos történetünk. Fele-
ségemmel együtt, több, mint 
hét évtizedig szolgáltuk Gyé-

kényes község érdekeit az ok-
tatás-közösségi tevékenység 
terén. Cserébe csak egy telket 
kértünk, piaci áron. Az ország 
más részein ingyen, vagy jel-
képes összegért adtak pedagó-
gus házaspároknak telket –első 
lakáshoz jutás támogatásával, 
letelepedési támogatással, in-
gyen illetményfölddel. Nekünk 
mi jutott? Megosztott telek. 
Fele elvéve, az ár duplájáért, 
a pedagógustelek német tu-
lajdonba kerülése. Fájó az is, 
hogy a település felnőtt csa-
patának edzői tisztjét sohasem 
tölthettem be. A „légiósok” itt 
is elsőbbséget élveztek, mint 
az iskola vezetésének kiválasz-
tásánál. Pedig tudtam volna 
segíteni, de nem volt rá igény. 
Mikor lett volna, már megöre-
gedtem. Ezúton is köszönöm 
Tüske Zsolt és Nagy Szabolcs 
háromszori megkeresését. 
Mindezek ellenére elmondha-
tom, hogy a tanítványaim sze-
retete százszorosan kárpótolt 
mindenért. 

Arra soha nem gondoltál, hogy 
népművelőként is kipróbáld 
magad?
- Porrogszentkirályon voltam 
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a 70-es években kultúrigazga-
tó. 18-19 éves koromban ala-
kítottunk egy Színjátszó Kört 
Horváth János segítségével, 
betanultuk a darabokat és be-
mutattuk a környező falvakban. 
Hatalmas sikerünk volt. Próbál-
tam valami újat bevezetni a 
mozin kívül, egyszer például a 
meghívásomra eljött hozzánk 
Markos György, a népszerű hu-
morista. Édesapám ebben az 
időben - 1974 - kezdte szer-
vezni a borversenyeket. Tulaj-
donképpen Porrogszentkirály-
ról nőtt ki a borverseny is. 

Ugyan nem Gyékényesen, de 
a pedagóguspályát folytattad. 
- A gyékényesi iskolabezárást 
követően szinte mindenkit át-
vettek Csurgóra. Én a II. Rákóczi 
Ferenc Általános Iskolába ke-
rültem. Egy nagyon jó kollek-
tívába, ahol befogadtak, támo-
gattak, ahol elismerésre méltó 
szakmai munka folyt és folyik 
mai is. Az első Rákóczi napra 
máig jól emlékszem, elég ér-
zékeny ember vagyok, nagyon 
megható volt számomra. Min-
den pedagógus egyformán 
odateszi magát, becsülettel, 
odaadóan dolgozik. Kiváló kö-
zösség. 

Az testnevelés tanítása mel-
lett edzőként is dolgoztál to-
vább.
- Így van. A Rákóczi iskolával 
több esetben nyertünk körze-
ti diákolimpiai bajnoki címet, 
sőt sokszor én mehettem a két 
iskola egyesített csapatával 
a korosztályos megyei verse-
nyekre, ahol érmes helyezése-
ket értünk el. Edzői pályafutá-
som során Horváth Lajos révén 
bekerültem abba a negyven fős 
edzői karba, akik végigjárhat-
ták Európát. Jártam Angliában, 
Franciaországban, Németor-
szágban és Hollandiában. Ki-
váló európai csapatok edzéseit 
látogattuk, BL, Premier League 
mérkőzéseket nézhettünk meg, 
beleláthattunk a remek lab-
darúgó hagyományokkal ren-
delkező országok utánpótlás 

nevelésébe. Ez nagy lehetőség 
volt számomra, szakmailag óri-
ásit fejlődtem. Egyik alkalom-
mal Király Gábor is megtisztelt 
bennünket. 

Most pedig 46 év után, no-
vemberben egy tartalmas 
életpálya befejezésére ké-
szülsz. Talán méltó lezárása 
is a munkával töltött éveknek, 
hogy idén március 15-én meg-
kaptad a Magyar Köztársaság 
Bronz Érdemkeresztjét. Mi-
lyen érzésekkel vetted át a ki-
tüntetést?
- Én úgy gondolom, ez egy élet 
munkájának az elismerése. Na-
gyon jól esett, amit ott a mélta-
tásban mondtak, hogy jó helyre 
került. Jó érzés volt a gratuláci-
ókat hallani a barátoktól, isme-
rősöktől, kollégáktól, tanítvá-
nyoktól. Én tudom, hogy meg 
volt mögötte a teljesítmény. 
Pedig csak tettem a dolgom. 
Persze mindig a maximumot 
akartam kihozni magamból is 
és a rám bízott gyerekekből is. 
Mindez csak úgy működhetett, 
hogy a gyerekekben megvolt 
az akarat, támogató szülői hát-
térrel rendelkeztek és mellet-
tünk állt egy sportpártoló ba-
ráti kör és a kollégák többsége. 
Volt olyan év, amikor a kilenc-
venöt fős kis gyékényesi isko-
lából öt megyei bajnoki címet 
szereztünk. 

Mi volt a pályád alatt a mottód, 
ami vezérelte a munkádat?
- A testnevelői pályafutásom 
alatt Dr. Szent-Györgyi Albert 
Nobel-díjas tudós gondolatai 
jegyében próbáltam megfelel-
ni a kihívásoknak és ezeket az 
értékeket közvetítettem a „fo-
gadókész” tanítványaimnak is: 

„ A játék alatt tanítja meg 
a sport az embert rövid idő 
alatt a legfontosabb polgári 
erényekre: az összetartozásra, 
az önfeláldozásra, az egyéni 
érdek teljes alárendelésére, a 
kitartásra, a tettrekészségre, a 
gyors elhatározásra, az önálló 
megítélésre, az abszolút tisz-
tességre, és mindnek előtt a 

„fair-play”, a nemes küzdelem 
szabályaira.”

A munka mellett mi a legfon-
tosabb a számodra?
- Természetesen a család! 
1982-ben nősültem, a felesé-
gem is pedagógus. 1993-ban 
költöztünk be Gyékényesre. 
Azóta itt tanítottunk. Két gyer-
mekem van és négy unokám. 
A fiam Monoron él, a Nyugati 
- Pályaudvaron felelős beosz-
tásban dolgozik, főrendelkező. 
A lányom Nagyatádon él, mivel 
közelebb élnek, velük többet 
találkozom. Azt tudom monda-
ni, boldog nagypapa vagyok! 

A Nótakörről se feledkezz el! 
Legnagyobb örömömre sok-
szor hallak énekelni még az 
óra közti szünetekben is! 
- Igen, ez is egy szerelem! 
2006-ban, ennél a pincénél 
alakult meg a Nótakör egy jó 
pörkölt mellett. Lassan ötszáz 
fellépésen vagyunk túl. Azt 
kell mondanom nagy sikerrel 
lépünk fel mindenhol. Nemré-
giben jubilált a közösségünk. 
Nagyon sok videónk, összeál-
lításunk már a youtube csator-
nán is megtalálható.

Ahol most vagyunk, annak is 
nagy szerepe van az életed-
ben. A HEGY!
- A hegy a szívem csücske! 
Először a nagyapám a porrogi 
hegyét örököltem meg, és azt 
átalakítottam. Több évtizeden 
keresztül visszajártam még 
Gyékényesről is. De sajnos az 
a generáció már eltávozott kö-
zülünk, így itt helyben, Gyéké-
nyesen kezdtem keresni egy 
alkalmas területet. Nagyon 
boldog voltam, mikor erre rá-
találtam. Nem ilyen állapotban 
volt, helyre kellett hoznom. 
Elneveztem „Saca Tanyának”. 
Nagyon szeretek ide kijönni. 
Sőt szeretem, ha a barátaim 
is itt töltik velem az időt. Sok-
szor annyian vagyunk, hogy itt 
minden hely megtelik. A másik 
házban tartom az oklevelei-
met, amelyeket bor és pálin-

kaversenyeken nyertem, mert 
édesapámtól megörököltem a 
szőlő, a bor szeretetét. 1986 
óta viszem a borokat verse-
nyekre. Az első versenyen még 
édesapám volt a zsűri elnöke. 

Úgy tűnik számomra, hogy a te 
életed tanítás nélkül is teljes 
lesz!
- Persze, lesz mivel foglalkoz-
nom. De erre is érvényes, mint 
mindenre az életemben, eb-
ből is a maximumot próbálom 
kihozni. Elmondhatom, hogy 
én a múltból merítkezem. Azt 
a vénát vettem át, becsülöm 
az őseimet, felnézek rájuk és 
méltó emléket szeretnék nekik 
állítani. Ha ide kijöhetek, újjá 
születek. Dolgozom, elvégzem 
itt a munkámat, hallgatom a 
Mura –vidéki és a Dankó rádi-
ót, elkortyolgatok egy pohár 
jó bort. A feleségem pedig el-
kísér. 

Ennyi év tapasztalattal a hátad 
mögött mi az, amit a követke-
ző pedagógus generációnak 
tanácsolnál?
- Engem negyvenhat éve tölt 
el boldogsággal annak tudata, 
hogy minden ballagáskor egy 
sokra hivatott generáció indul 
el a jövő felé, akiknek felké-
szítéséhez én is hozzájárulhat-
tam. Hogy a fiatal pedagógu-
soknak mit tanácsolok?

Elsősorban azt, hogy maguk 
legyenek a példák a gyerekek 
számára. Másodsorban azt, 
hogy az alapértékeket követ-
kezetesen tartsák be, abból ne 
engedjenek. Legyen mindig 
kitűzött céljuk, amit el akarnak 
érni, de fontos, a fokozatosság. 
Nem a Mount Everestet kell 
először megmászni! Végül a 
folyamatos önképzésre hívnám 
fel a figyelmet, mert enélkül 
egy pedagógus nem képes a 
megújulásra. 

Saját hitvallásom, amelyet 
átvettem – nehéz örökség – ne-
héz neki megfelelni: „Én önma-
gamat, önmagammal mérem!”

BV
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1891/92-ben, majd a következő években a gimnazisták tava-
szi mulatságát 2 kilométeres távgyaloglás vezette be. Futóverse-
nyeket tartottak. A nap nagy részét labdázással töltötték. A testi 
nevelés célját szolgálta az egy év múlva az intézet kertje alatt lé-
tesített korcsolyázó tér.

Bírkózósportról nem tudunk, azt viszont megőrizte az újsághír, 
hogy 1902. október 6- án a Korona Szállóban bemutatót tartott 
Peti Károly, a MAC edzője.

1909-ben a gimnazisták tanévzáró testgyakorlati vizsgáján 
sorrendgyakorlat volt, csapat felvonulás zeneszóval, szabadgya-
korlat, rúdugrás, súlydobás. lőgyakorlat, távolugrás, korlátgyakor-
lat. 

Már a múlt század elején is kergették a fiatalok a labdát. 
1912 augusztusában megalakult a sportegyesület. „Egyelőre 

csak a football- csapat szervezkedett. Nem szabad csak „Football-
Club”-nak mondani, feltétlenül ki kell terjeszkednie a testgya-
korlás egyéb ágaira is. Már a nyáron treníroztak, ma a vásártéren 
összemérték erejüket a kaposvári „Testvériség” csapatával.” A 
csurgói csapat összeállítása: Schwarc- Gerencsér, Csabli- Armuth, 
Baksa, Payer- Fazekas, Lang, Győri, Vincze, Mészáros. (1,2,3,5.) 
Volt tehát centerhalf. 

1914-ben a kaposvári állami főgimnázium VII. osztályának 
„football- csapata” barátságos mérkőzésre hívta a csurgói gim-
názium csapatát. Még érvényesült a cuobertin-i eszme: „Május 
22-én délután gyönyörködhettek a két intézet ifjúságának szép 
és baráti játékában, amelyből különös versengésnek még a szí-
nezete is ki volt zárva.” Egy év múlva meghatározták legalább a 
futballmeccs hosszát: „Az intézet ifjúságának football játéka a 
tornatanár felügyelete alá helyeztetett, és meghatározták a játék 
idejét.”

Május 3-án már sérülésről számoltak be. Sárközy Béla VII. o. 
gymn. tanuló Sárközy Andor községi főjegyzőnk fia f. hó 20-án 
délután a futball- játéknál oly szerencsétlenül ütközött össze 
egyik társával, hogy a bal felkarcsont gumója eltörött. A főgym-
nasium V.- VII. oszt. kombinált csapata játszott a VI. o csapatával 
a vásártéren, és Sárközy Béla Kulcsár Viktorral ütközött össze oly 
erővel, nyomban a földre is dűltek. A törést ideiglenes kötéssel 
látták el az orvosok, s a gyulladás elmúlta után a kaposvári kór-
házban hamarosan meg is fogják gyógyítani. A baleset élénk rész-
vétet keltett az egész városban.

Már a világháború első évében frontszolgálatra hívták be Rácz 
Dezsőt főgimnáziumi tornatanárt. Az iskolai sportélet gyakorlati-
lag megszűnt.

Van adatunk az 1922. június 4-én megrendezett járási atlétikai 
bajnokságról. Versenyt rendeztek 100 méteres síkfutásból, távol-
ugrásból, 3 kilométeres gyaloglásból, súlydobásból, 1 000 méte-
res síkfutásból, diszkoszvetésből, kötélhúzásból, gerelyvetésből, 
olimpiai stafétából, 400 méteres síkfutásból, magasugrásból, 5 
000 méteres síkfutásból. Távolugrásban a berzencei Kmetty 546 
centiméterrel győzött, magasugrásban Bazsánt 147 centiméterrel 
lett első.

1925. február 25-én alakult Halka Sándor esperes, dr. Huszár 
Aladár egyházmegyei gondnok, dr. Matolcsy Sándor ig. tanácsel-
nök és Sárközy György főispán védnökségével Csokonai Sportkör 
futball, atlétika, vívó, szertorna és játék szakosztályokkal. A sport-
kör tagja lett a Középfokú Iskolák Sportkörei Országos Szövetsé-
gének (K.I.S.O.SZ.). A Kör mérkőzést rendezett a kaposvári keres-

kedelmi iskola növendékeivel, három ízben a Csurgói Atlétikai 
Clubbal, tartott egy házi vívó versenyt.

A Csurgói Athlétikai Club 1925. márciusi 25-i alakuló közgyűlé-
sén a Czencz- testvérek saját készítésű futball labdát ajándékoz-
tak a tanítóképző Eötvös Sportkörének.

1932. május 21-én mintegy 120-as taglétszámmal megalakult 
a Csurgói Testgyakorlók Köre (CSTK). 1933 augusztusára a mai 
edzőpálya helyén elkészült a CSTK (Csurgói Testgyakorlók Köre) 
futballpályája. A község engedte át a területet. Be is kerítették, a 
továbbiakban öltözőt és tribünt is építettek. A sport népszerűsí-
tésére bemutatóra hívták meg Pelle Istvánt, Los angelesi tornász 
világbajnokot. 

Zombory Ödön szentai születésű birkózó (1906. szeptember 
16-án született a mai Zrínyi-telep előtti Újmajorban) olimpiai baj-
nok lett az 1936-os berlini olimpián. Szentán 2008-ban emlétáb-
lát avattak a tiszteletére.   

A futballt már több, mint egy évszázada ismerik és szeretik 
Csurgón. Egy- egy legendás hírű játékosra manapság is rákérdez-
nek az idősebbek, akikről – bánatukra – a fiatalok nem is hallot-
tak, igaz, nem is nagyon hallhattak. A gimnáziumi évkönyvek, és 
a Csurgó és Vidéke, majd Belsősomogy című helyi hetilap azon-
ban sok titkot őriz. A mai CSTK a Csurgói Torna Klub rövidítése, 
de 1933. május 21-én Csurgói Testgyakorlók Köre néven alakult.

                                                                                                                      HJ

Száz évvel ezelőtt járási atlétikai bajnokság volt Csurgón

Jogi tanácsadás Csurgón 

 
 
 

A Családsegítő és Gyermekjóléti Központ ügyfelei számára ingyenes jogi 
tanácsadást biztosít. A szolgáltatás tanácsadás jellegű, segíti az eligazodást a 

problémák jogi vonatkozásait illetően, támogatást nyújt a jogi teendők 
meghatározásában. A szolgáltatás ugyanakkor jogi képviselet ellátását nem 

biztosítja. 
 

Elérhető: minden hónap első péntekén 14-16 óra 
között 

 
Május 06., Június 02., Július 01., Augusztus 05., 

Szeptember 02., Október 07., November 04., December 02. 
 
 

Csurgó Járási Család- és Gyermekjóléti Központ és Szolgálat  
8840 Csurgó, Kossuth u. 1 

 
 

ÉRDEKLŐDNI A SZOLGÁLTATÁSRÓL:  
 

Személyesen illetve telefonon 
Hétfő-csütörtök 8-16 óra között 
Pénteken 8-12 óra között lehet 

 
Tel.: 06-82-472-432 

 



15

Csurgó és Környéke • 2022 JÚNIUS FELHÍVÁS

Soltra Elemér emlékére… 
 

 
 

Soltra Elemér képzőművész születésének 100. évfordulóját ünnepeljük idén. 
 

A művész 1922. december 17-én született Jákóban. A csurgói Református Gimnáziumban 
érettségizett; rajztanára Raksányi Lajos festőművész volt. A Képzőművészeti Főiskolán 

szerzett oklevelet. Pécsre került a Tanárképző Főiskolára, ahonnan tanszékvezetőként vonult 
nyugdíjba. 2013. május 3-án hunyt el Pécsen. Számos alkotást tervezett, ajándékozott a 

városnak és egykori iskolájának, illetve 1997-ben felbecsülhetetlen értékű éremgyűjteményét 
átadta a múzeumnak. 1999-ben Csurgó Város Díszpolgárává választották. 

 
Csurgó Város Helytörténeti Gyűjteménye kiállítással emlékezik meg róla az ősz 

folyamán. Szeretnénk azok segítségét kérni, akik ismerték, szerették és tulajdonukban 
van olyan műve (festmény, grafika, érem, plakett), amelyet a kiállításra kölcsönadna. 

Szeretettel várjuk azok jelentkezését is, akik szívesen elmesélnék vagy leírnák nekünk a 
vele kapcsolatos emlékeiket, esetleg rendelkeznek róla készült fényképpel. A műveket 

digitálisan (az eredeti mű scannelt változata vagy jó minőségű fotó), illetve egyéni 
megbeszélés alapján személyesen lehet eljuttatni a Helytörténeti Gyűjtemény 

munkatársaihoz.  
 

Bővebb információ kérhető az alábbi elérhetőségen! 
 

Csurgó Város Helytörténeti Gyűjtemény:  
Cím: 8840 Csurgó, Csokonai u. 24. 

Tel.: 06-82/900-017 
E-mail: muzeum@csurgo.hu 
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Elérhetőek Csurgón az alábbi 
helyeken: 
egyházak, általános iskolák, 
középiskolák, óvodák, Csokonai 
Közösségi Ház, Városi Könyvtár, 
Posta, Széchenyi téri újságos.

Küldjön hírt!
Juttassa el hozzánk észrevételét, 
osszon meg érdekességeket, küld-
jön híreket! 
Levélcím: 8840 Csurgó, Kossuth 
L. u. 1.
Telefon: +36 30/480 2046  
Email cím: csurgo.es.kornyeke@
gmail.com 
 

Ha meghalljuk a menta szót, szinte 
azonnal az orrunkba szökik jellegzetes, 
friss aromája. Érdemes közelebbről megis-
merkedni vele, mert nagyon egészséges és 
sokoldalúan felhasználható.

A menta az ajakosok családjába tartozó 
évelő, lágy szárú növény, könnyen term-
eszthető, de nagyon gyorsan és agresszí-
ven terjed. Több, mint húsz faja ismeretes. 
Őshazája kétséges. Neve görög eredetű. A 
görög mitológia úgy tartja, hogy Menthe 
nimfára szemet vetett Hádész, az alvilág 
istene, akinek féltékeny és feldühödött fe-
lesége, Perszephoné fűszer- és gyógynö-
vénnyé változtatta a gyönyörű nimfát. Egy 
másik verzió szerint azonban Hádész vál-
toztatta át a nimfát mentává, így mentette 
meg őt Perszephoné bosszújától.

Hazánkban legismertebb a borsmenta 
illetve a fodormenta, de egyre több fajtája 
található meg a kiskertekben, amelyeknél 
a kellemes mentolos aromán felül további 
illatok és ízek is felfedezhetők, ilyen pél-
dául a citrom, az alma, a narancs vagy az 
ananász, illetve a zöldes barna levelű cso-
koládémenta. 

Szedését júliusban és szeptemberben 
a virágzás előtt kell elvégezni. Ilyenkor a 
levelek erős mentolos illatúak. A hajtások 
csokorba kötve is száríthatók a padláson, 
ahogy azt nagyanyáink tették egykor. Fa-

gyasztani is lehet, ha később szeretnénk 
felhasználni.  Egy jégkockába rejtett, fa-
gyott mentalevél igazán jól jön a menta-
szörphöz. 

A borsmenta leveleiből készített gyógy-
teát már évszázadok óta használják külön-
böző gyógyászati célokra. Összetevőként 
megtalálható a különböző leheletfrissítő 
cukorkákban, rágókban, gyógyszerekben 
vagy aromaterápiás olajokban és még szá-
mos különböző termékben.  

Jótékony hatása számos területen mu-
tatkozik meg. 

A borsmenta természetes fájdalomcsil-
lapítóként és izomlazítóként működik A 
borsmentában található mentol serkenti 
a véráramlást, amely kellemes hűsítő ér-
zéssel társul, ennek köszönhetően nem 
csak a fejfájást, de az egyéb fájdalmakat 
is hatékonyan csökkenthetjük vele. Ter-
mészetes nyugtató hatásának köszönhe-
tően segít ellazulni testileg és lelkileg 
egyaránt. Csökkenti a vérnyomást és a 
testhőmérsékletet, aminek köszönhetően 
sokkal könnyebben szabadulhatunk meg 
a bennünk rejlő feszültségtől. Segít az el-
alvásban. 

Antibakteriális, vírusölő és gyulla-
dás-csökkentő hatású. A mentol segít fel-
szabadítani a légutakat, megkönnyítve 
ezzel a légzésünket. Izomlazító hatásá-
nak köszönhetően pedig segít a torok és 
a mellkas izmainak ellazulásában, ezáltal 
csökkentve a nátha és az influenza külön-
böző tüneteit, mint például a köhögést. 

Segít étvágyunk szabályozásában és 
megakadályozza, hogy egy-egy étkezés 
során túl együk magunkat, ezzel megelőz-
hetjük az elhízást. 

Valóságos csodaszerként alkalmazható 
a különböző emésztési panaszokra. Fo-
gyasztása segíthet megszüntetni a székre-
kedést, a puffadást vagy a hasi görcsöket. 

A borsmentában rengeteg antioxidáns 
található, amely segít erősebbé tenni im-
munrendszerünk. A borsmenta tea továb-
bá nagy mennyiségben tartalmaz B-vita-

minokat, kalciumot, nátriumot, foszfort, 
káliumot és magnéziumot. Ezek a tápanya-
gok segítenek a betegségek legyőzésében 
és hosszútávon hozzájárulnak szerveze-
tünk egészséges működéséhez. Nem utol-
só sorban kellemes lesz tőle a leheletünk. 

Ha kedvet csináltunk a menta fogyasz-
tásához, íme, egy kiváló házilag elkészít-
hető mentaszörp recept: 

Hozzávalók:
2 l víz
1 kg cukor
5 dkg citromsav
2 marék mentalevél
1 citrom
1 lime
Elkészítés ideje: 30 perc, pihentetés: 1 

éjszaka
Öntsük egy nagyobb edénybe a vizet, 

adjuk hozzá a száráról letépkedett, meg-
mosott mentát. Karikázzuk hozzá a citro-
mot és a lime-ot. Takarjuk le, és pihentes-
sük egy éjszakán át. Másnap adjuk hozzá 
a cukrot és a citromsavat, majd kis lángon 
forraljuk fel, közben többször kevergessük. 
Forrástól számítva tíz percig főzzük.

Ha elkészültünk, szűrjük le a szörpöt és 
merőkanállal szedjük tiszta üvegekbe. Zár-
juk le légmentesen majd tegyük dunsztba, 
és hagyjuk kihűlni az üvegeket. 

A mentaszörpöt elég dunsztolni, min-
den tartósítószer nélkül eláll a következő 
szezonig. Ízlés szerint hígítsuk szódával, 
vízzel, de akár limonádéba, teába is rak-
hatunk belőle. Felbontás után tartsuk a 
hűtőben.

BV

Forrás: 
1. https://www.teame.hu/borsmen-

ta-tea-8-lenyugozo-hatasa
2. https://szupermenta.hu/10-do-

log-amit-a-mentarol-tudni-erdemes/
3. https://femina.hu/recept/menta-

szorp/

Ismerjük meg a mentát!


